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Een ingenieur bij Siemens Energy: "Grote industriële groepen gedijen bij innovatie. Maar onderzoek is alleen de moeite 
waard als de resultaten ook octrooirechtelijk beschermd kunnen worden. © beeldalliantie / Rupert Oberh
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De industrie en haar eigen ondernemingsraad bekritiseren de 
controlepraktijken van het EOB. De autoriteit heeft tot nu toe echter geweigerd 
om een dialoog aan te gaan.
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Je kunt de brief van de personeelsvertegenwoordigers van het Europees 
Octrooibureau (EOB) een resolutie noemen of een brandbrief. Wat erin 
staat klinkt als jarenlange onkunde van het management, wat het hoofd van 
het Octrooibureau, Antonio Campinos, niet vrijpleit. "Kwaliteit is de 
waardering van velen en niet de ontevredenheid van enkelen," citeert de 
ondernemingsraad hem als hij zegt over sterk geuite kwaliteitsproblemen. 
Zoals Campinos suggereert, zijn het niet de weinigen die kritiek hebben. 
Een initiatief uit de industrie genaamd IPQC stelt nu al een jaar lang de 
slechte kwaliteit van octrooien aan de kaak. Octrooigemachtigden doen dit 
al heel lang. Octrooiprofessionals hebben ook hun kritiek geuit. Nu heeft ook 
de interne ondernemingsraad zich aangesloten.

De EOB-vakbond VEOB bekritiseert de eis om steeds meer 
octrooiaanvragen in steeds minder tijd te verwerken, wat ten koste gaat van 
de kwaliteit. Tegelijkertijd, schrijft de vakbond, wordt het aantal 
octrooipersoneelsleden uitgedund, wat resulteert in "een verhoogde druk op 
de resterende octrooiaanvragers en minder beschikbare octrooitijd per 
aanvraag".

Volgens de brief gedraagt het bureau zich steeds meer als een bedrijf met 
winstoogmerk. Aanvragen die in het verleden nooit werden erkend, krijgen 
nu een positieve stempel van goedkeuring. Beloftes om aandacht te 
besteden aan kwaliteit bleven loze woorden. "Ondanks publiekelijk geuite 
zorgen over de kwaliteit van patenten, blijft de druk om priifers te 
produceren onverminderd hoog," bekritiseert het personeel. In sommige 
gevallen wordt de druk zelfs opgevoerd. Ondertussen zwijgt het 
kantoormanagement. Ze geven geen commentaar op interne documenten 
zoals dat van de ondernemingsraad.

Een voormalige topmanager van het bureau bekritiseert ook de huidige 
octrooipraktijk. "Vandaag de dag is de kwaliteit aan het wegkwijnen, een 
lakse aanpak is alomtegenwoordig", schrijft Jacques Michel, huidig hoofd 
van octrooi-adviesbureau Europatis, in een blog. "Kwaliteit gaat ten onder", 
blogt de gerenommeerde octrooigemachtigde Martin Wilming over een 
dodelijk ongewenste ontwikkeling.

Beat Weibel voelt zich gerechtvaardigd. "We staan open voor een 
constructieve dialoog," zegt het hoofd octrooien bij Siemens. Hij en zijn 
bedrijf hebben zich samen met andere bekende bedrijven uit Europa en de 
VS aangesloten bij IPQC om samen te werken met de Europese 
octrooiorganisatie.
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octrooibureau om kwaliteitsverbeteringen te bespreken. Dit was voor het 
laatst het geval afgelopen november, toen IPQC vertegenwoordigers van 
nationale octrooibureaus bijeenbracht voor besprekingen. "Het Europees 
Octrooibureau was ook uitgenodigd, maar bleef weg," betreurt Weibel. Het 
had aangekondigd geen direct contact meer te willen met het IPQC, maar 
alleen inhoudelijke gesprekken te willen voeren via organisaties als de 
Federation of German Industries (BDI). Weibel is van mening dat dit in een 
dergelijk forum niet langer constructief mogelijk is. "IPQC-leden zijn direct 
betrokken, dus ze spreken duidelijke taal en hoeven geen politiek 
standpunt in te nemen zoals een vereniging", zegt hij.

De zorgen van IPQC zijn echter in goede aarde gevallen bij de nationale 
octrooibureaus. "Het Duitse octrooibureau toont een grote bereidheid om 
de dialoog aan te gaan," prijst de Siemens octrooileider. Net als het EOB is 
het in München gevestigd. De Siemens-man ergert zich ook aan de 
weigering van het EOB om de dialoog aan te gaan omdat de kritiek goed 
gedocumenteerd is, zoals blijkt uit een studie van het analysebedrijf 
ipQuants. Volgens de studie is het aantal patentaanvragen bij het EOB 
tussen 2018 en 2022 met maar liefst 7,5 procent gestegen, terwijl het aantal 
patenten met zeven procent is gedaald. De beschikbare tijd om een 
aanvraag in te dienen is met ongeveer een tiende gekrompen. Belangrijke 
priipingstappen werden steeds vaker weggelaten. 
"De grondigheid van de validatie is afgenomen, steeds meer aanvragen 
worden door de vingers gezien", zegt Weibel, die de resultaten van het 
onderzoek samenvat. Dit heeft gevolgen wanneer patenten worden 
aangevochten. Volgens ipQuants lukt dat nu in bijna driekwart van de 
gevallen. "Dat is een zeer hoog cijfer," benadrukt Weibel. Het bureau 
antwoordt dat de studie niet gebaseerd is op correcte gegevens, maar stelt 
dit niet en beantwoordt geen vragen.

Het IPQC bekritiseert dat het steeds moeilijker wordt om zeker te zijn van 
een octrooi en er investeringen op te bouwen. Inflatoire octrooiverleningen 
hebben ook andere gevolgen. "Slecht geprijsde octrooien kunnen innovatie 
blokkeren," waarschuwt Weibel. Een startende onderneming kan hierdoor 
ook worden afgewezen.
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In juni zal het IPQC opnieuw proberen een dialoog aan te 
gaan met het EOB. Er is een congres gepland. De vraag of 
het EOB deze keer wel zal komen, blijft echter onbeantwoord.

Van Thomas Magenheim
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